
   

Utlåtande 2015:106 RI (Dnr 101-1343/2015) 

 

 

Instruktion med mera för exploateringsnämndens 

strategiråd 
Hemställan från exploateringsnämnden 
 

 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Exploateringsnämndens förslag att inrätta ett strategiråd med 

instruktion enligt bilaga 2 till utlåtandet, istället för ett strategiutskott i 

enlighet med uppdrag i kommunfullmäktiges budget 2015, godkänns. 

2. Sedvanliga sammanträdesarvoden ska utbetalas till förtroendevalda 

ledamöter och ersättare i rådet.  

3. Exploateringsnämnden får besluta om ändringar i strategirådets 

instruktion. 

 

 

 

Föredragande borgarrådet Karin Wanngård anför följande. 

 

Ärendet 

 

Stockholm växer och markpolitiken är ett av stadens viktigaste verktyg för ett 

högt bostads- och stadsbyggande.  

Exploateringsnämnden fick i budget 2015 i uppdrag att tillsätta ett 

strategiutskott. Under våren 2015 har formerna för utskottet prövats. Den 20 

augusti 2015 beslutade exploateringsnämnden att, med hänsyn till organets 

uppgifter, inrätta ett råd stället för ett utskott. 

Strategirådet ska ha i uppgift att avhandla och diskutera övergripande 

strategiska frågor avseende stadens markpolitik. 



Beredning 

 

Ärendet har initierats av exploateringsnämnden och remitterats till 

stadsledningskontoret. 

Stadsledningskontoret anser att exploateringsnämnden tagit fram och 

utvecklat tydliga instruktioner för denna funktion eller organ. … 

 

Mina synpunkter 

 

För att klara målet om att bygga 140 000 bostäder till 2030 behöver alla 

förvaltningar och nämnder på olika sätt bidra för att klara de utmaningar som 

en kraftig befolkningstillväxt innebär. Markpolitiken är ett av stadens 

viktigaste verktyg för ett högt och kvalitativt bostads- och stadsbyggande och 

exploateringsnämnden får genom strategirådet en instans där detta kan 

avhandlas.  

En viktig anledning till att rådet har tillkommit är att skapa större lyhördhet 

och kunna se markpolitiken som en viktig pusselbit i den hållbara staden. 

Rådet har därför två huvudsakliga instruktioner. Dels ska rådet vara en instans 

för överläggningar gällande policys och strategier som påverkar markpolitiken 

samt inför större planprogram och markanvisningar. Dels ska rådet öka 

samverkan och dialogen med externa aktörer kring stadens markpolitik; 

byggherrar, myndigheter, näringsliv och ideella föreningar. När Stockholm 

växer behöver inblandande aktörer samverka och skapa förståelse för hur vi 

tillsammans kan nå målen. Därför är exploateringsnämndens strategiråd ett 

viktigt instrument.  

 

Bilagor 

1. Reservationer m.m. 

2. Instruktioner med mera för exploateringsnämndens strategiråd 

 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

 

Reservation anfördes av borgarråden Anna König Jerlmyr, Joakim Larsson 

och Cecilia Brinck (alla M) och borgarrådet Lotta Edholm (FP) enligt följande. 

 

Vi föreslår att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

 

1. Exploateringsnämndens förslag att inrätta ett strategiråd avslås. 

2. Därutöver anförs följande. 



 

Den 29 januari beslutade exploateringsnämnden att inrätta ett strategiutskott bestående 

av nämndens samtliga ledamöter, samt ett antal sammanträdestider över året. Vi 

ställde oss frågande till syfte och reell nytta för stockholmarna med detta utskott. Vid 

det första sammanträdet diskuterades organisationsform och syfte, men redan det 

andra sammanträdet – en busstur i Farsta – ställdes in på grund av att få ledamöter 

kunde närvara. Vi anser därför att våra farhågor kring syfte och uppgift med utskottet 

besannats, och vi har svårt att se någon skillnad i nytta för stockholmarna genom att 

enbart ändra namnet från ”utskott” till ”råd” när organisation och uppgift är desamma. 

Redan av instruktionen framgår uppgiften att ”avhandla och diskutera övergripande 

strategiska frågor” samt ”vara en instans för överläggningar gällande policys och 

strategier”. 

Med anledning av ovanstående anser vi att denna funktion, oavsett namnet, endast 

är fördyrande och byråkratiserar exploateringsnämndens arbete utan reell nytta för 

stockholmarna. Det är helt meningslöst att inrätta råd och utskott som inte har tid att 

ses för att diskutera utifrån uppgiften. Oavsett anledning till varför utskottet ska få nytt 

namn så inger det föga förtroende när den rödgrönrosa majoriteten ändrar 

förutsättningarna för nämndens förtroendevalda ledamöter med några månaders 

mellanrum. 

 

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår att 

kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Exploateringsnämndens förslag att inrätta ett strategiråd med 

instruktion enligt bilaga 2 till utlåtandet, istället för ett strategiutskott i 

enlighet med uppdrag i kommunfullmäktiges budget 2015, godkänns. 

2. Sedvanliga sammanträdesarvoden ska utbetalas till förtroendevalda 

ledamöter och ersättare i rådet.  

3. Exploateringsnämnden får besluta om ändringar i strategirådets 

instruktion. 

 

 

Stockholm den 7 oktober 2015 

På kommunstyrelsens vägnar: 

K A R I N  W A N N G Å R D  

 

 

Ulrika Gunnarsson 

 

 



 

Reservation anfördes av Anna König Jerlmyr, Cecilia Brinck, Dennis Wedin, 

Johanna Sjö och Markus Nordström (alla M) och Lotta Edholm (FP) med 

hänvisning till Moderaternas och Folkpartiets gemensamma reservation i 

borgarrådsberedningen. 

 

Ersättaryttrande gjordes av Erik Slottner (KD) med hänvisning till  

Moderaternas och Folkpartiets gemensamma reservation i 

borgarrådsberedningen. 

 

  



Remissammanställning 
 

Ärendet 

 

Stockholm växer och markpolitiken är ett av stadens viktigaste verktyg för ett 

högt bostads- och stadsbyggande. 

Exploateringsnämnden fick i budget 2015 i uppdrag att tillsätta ett 

strategiutskott. Under våren 2015 har formerna för utskottet prövats. Den 20 

augusti 2015 beslutade exploateringsnämnden att, med hänsyn till organets 

uppgifter, inrätta ett råd stället för ett utskott. I samband med beslutet ingår 

instruktioner till detta strategiråd samt en hemställan till kommunfullmäktige 

om sammanträdesarvoden till förtroendevalda ledamöter och ersättare i rådet.  

Strategirådet ska ha i uppgift att avhandla och diskutera övergripande 

strategiska frågor avseende stadens markpolitik. Exploateringsnämnden har 

tagit fram instruktioner för rådet ifråga som i huvudsak hanterar: 

 Rådets uppdrag som består i att öka samverkan och dialog med 

externa aktörer kring stadens markpolitik samt utgöra en instans för 

överläggande gällande policys och strategier som påverkar 

markpolitik, större planprogram och markanvisningar.  

 Rådets organisering där 13 ordinarie ledamöter utgör rådet.  

 Sammanträdestider och rutiner för kallelser, mötesdagordning och 

minnesanteckningar.  

 Biträdande stadsdirektör, exploateringskontorets förvaltningschef samt 

annan tjänsteman som handlagt visst ärende har rätt att närvara vid 

sammanträden.  
 

Exploateringsnämnden 

 

Exploateringsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 20 augusti 2015 

följande. 

 

1. Exploateringsnämnden inrättar ett strategiråd med instruktion enligt 

bilaga till tjänsteutlåtandet. 

2. Exploateringsnämnden hemställer att kommunfullmäktige godkänner 

att rådet inrättas istället för det strategiutskott som skulle inrättas 

enligt budget 2015. 



3. Exploateringsnämnden hemställer att kommunfullmäktige beslutar att 

sedvanliga sammanträdesarvoden ska utbetalas till förtroendevalda 

ledamöter och ersättare i rådet. 

 

Under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar enligt ovan 

beslutar exploateringsnämnden följande. 

 

1. Exploateringsnämnden väljer ledamöter enligt 2 § i instruktionen. 

2. Exploateringsnämnden utser Elin Olsson (MP) till ordförande för rådet 

till och med 2015-12-31. 

 

Reservation anfördes av Joakim Larsson m.fl.  (M) och Abit Dundar (FP), 

bilaga 1. 

 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande daterat den 18 augusti 2015 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Stockholm växer och markpolitiken är ett av stadens viktigaste verktyg för ett högt 

bostads- och stadsbyggande. Strategirådet ska enligt budgeten för år 2015 ha i uppgift 

att arbeta med frågor som rör strategisk markutveckling. Bland det som behandlas 

finns bland annat hur stadens långsiktiga behov av markresurser tillgodoses, hur 

omvandlingen från verksamhetsområde till nya stadsdelar sker på ett socialt, 

ekologiskt och ekonomiskt hållbart sätt samt hur strategin för grönytekompensation 

hanteras. 

Strategirådets instruktioner 

1 § 

Strategirådet är ett organ som har till uppgift att avhandla och diskutera övergripande 

strategiska frågor avseende stadens markpolitik. I detta arbete får rådet två 

huvudsakliga uppdrag: 

• att öka samverkan och dialogen med externa aktörer kring stadens markpolitik; 

byggherrar, myndigheter, näringsliv och ideella föreningar. Detta sker genom att rådet 

bjuder in till rundabordssamtal och dialog kring olika strategiska frågor. 

• att vara en instans för överläggningar gällande policys och strategier som påverkar 

markpolitiken samt inför större planprogram och markanvisningar. 

2 § 

Strategirådet består av de 13 ordinarie ledamöterna. Ersättare i nämnden är 

adjungerade till rådets möten. 

Exploateringsnämnden utser en ordförande för rådet. 

3 § 

Exploateringsnämnden bestämmer tid och plats för rådets möten. Rådet sammanträder 

4-5 gånger per år. 

Ordförande svarar för kallelse och mötesdagordning. 



Kallelse bör vara skriftlig och tillställas strategirådets ledamöter och de övriga 

personer som har rätt att närvara, senast en vecka före sammanträdet. Till kallelsen ska 

fogas en mötesdagordning. 

4 § 

Vid strategirådets sammanträden förs minnesanteckningar. 

Minnesanteckningarna ska tillställas exploateringsnämnden. 

5 § 

Biträdande stadsdirektör, exploateringskontorets förvaltningschef samt annan 

tjänsteman som handlagt visst ärende har rätt att närvara vid strategirådets 

sammanträden. 

 

Beredning 

 

Ärendet har initierats av exploateringsnämnden och remitterats till 

stadsledningskontoret.  

 

 

Stadsledningskontoret 

 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 11 september 2015 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Stadsledningskontoret anser att stadens strategiska markpolitik är av avgörande 

betydelse för den växande staden. Det är av stor vikt att staden grundligt arbetar med 

och hanterar frågor som bland annat rör det långsiktiga behovet av markresurser 

liksom hur stadsutvecklingen ska ske på ett socialt, ekologiskt och ekonomiskt hållbart 

sätt. En naturlig del i detta arbete är också samverkan och dialog med externa aktörer 

för att möjliggöra stadens framväxt. 

I stadens budget 2015 framgår att exploateringsnämnden ska tillsätta ett strategiskt 

utskott som ska få i uppgift att arbeta med frågor som rör strategisk markutveckling. 

Stadsledningskontoret anser att exploateringsnämnden tagit fram och utvecklat tydliga 

instruktioner för denna funktion eller organ. Att kalla organet för strategiråd istället för 

strategiutskott, som angivits i budget, anser stadsledningskontoret vara acceptabelt. 

Strategirådet kommer ha en rådgivande, ej beslutande, funktion, vilket ligger i linje 

med den instruktion som tidigare tagits fram.  

Stadsledningskontoret föreslår att kommunfullmäktige beslutar att godkänna 

exploateringsnämndens förslag att ett strategiråd inrättas istället för ett strategiutskott 

samt att sedvanliga sammanträdesarvoden ska utbetalas till förtroendevalda ledamöter 

och ersättare i rådet.  

 



 

Bilaga 1 

Reservationer m.m. 
 

Exploateringsnämnden 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Joakim Larsson m.fl. (alla M) och 

Abit Dundar (FP) enligt följande.  

 

1 Exploateringsnämnden beslutar att avslå kontorets förslag till beslut. 

2 Exploateringsnämnden beslutar att upplösa exploateringsnämndens strategiutskott. 

3 Exploateringsnämnden beslutar att därutöver anföra: 

 

Den 29 januari beslutade exploateringsnämnden att inrätta ett strategiutskott bestående 

av nämndens samtliga ledamöter, samt ett antal sammanträdestider över året. Vi 

ställde oss frågande till syfte och reell nytta för stockholmarna med detta utskott. Vid 

det första sammanträdet diskuterades organisationsform och syfte, men redan det 

andra sammanträdet – en busstur i Farsta – ställdes in på grund av att få ledamöter 

kunde närvara. Vi anser därför att våra farhågor kring syfte och uppgift med utskottet 

besannats, och vi har svårt att se någon skillnad i nytta för stockholmarna genom att 

enbart ändra namnet från ”utskott” till ”råd” när organisation och uppgift är desamma. 

Redan av instruktionen framgår uppgiften att "avhandla och diskutera övergripande 

strategiska frågor" samt "vara en instans för överläggningar gällande policys och 

strategier". 

Med anledning av ovanstående anser vi att denna funktion, oavsett namnet, endast 

är fördyrande och byråkratiserar förvaltningens arbete utan reell nytta för 

Stockholmarna. Det är helt meningslöst att inrätta råd/utskott som inte har tid att ses 

för att diskutera utifrån uppgiften. Oavsett anledningen till varför utskottet ska få nytt 

namn så inger det föga något förtroende när vänstermajoriteten ändrar 

förutsättningarna för nämndens förtroendevalda ledamöter med några månaders 

mellanrum. Vidare anser vi att tjänsteutlåtandet, precis som i januari, skickats ut 

alldeles för nära inpå nämndens sammanträde. 

 


